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Sportinfrastructuur  -  Aanwezigheid automatische externe defibrillatoren (aed's)

Automatische externe defibrillatoren vergroten, in combinatie met een snelle reanimatie 
(beademen en hartmassage) de overlevingskansen bij plots hartfalen tot 70 procent. Toch 
subsidieert Vlaanderen, in tegenstelling tot Wallonië, de aankoop ervan niet. En dat terwijl 
hart- en vaatziekten in België, net zoals in andere industrielanden, de belangrijkste 
doodsoorzaak blijven.

In Wallonië besliste in 2015 de toenmalige minister van Sport, André Antoine, dat 
sportclubs of uitbaters van sportinfrastructuur tot 75 procent van de aankoopkost van een 
aed kunnen terugvorderen. In Vlaanderen moet iedereen de volledige aankoopprijs zelf 
betalen. Sterker nog, een hartstilstand lijkt er wel een luxeprobleem. Zo rekent de overheid 
21 procent btw aan op een aed. Dat is mijns inziens een niet erg consequente houding.

Het verwerven van een aed is en blijft voor veel verenigingen, gemeentebesturen en 
sportclubs een grote investering. Gelukkig is het ook mogelijk een toestel te huren, wat de 
kost draaglijker maakt. Toch blijft het opvallend dat er, in tegenstelling met onze 
buurlanden, nauwelijks aed’s te vinden zijn bij de Vlaamse sportinfrastructuur.

In het verleden heeft men voormalig minister Muyters herhaaldelijk bevraagd over het 
gebrek aan aed’s. Maar hij maakte er zich telkens nogal gemakkelijk van af door onder 
meer door te verwijzen naar het federale niveau of te schermen met de hoge kostprijs. Ik 
besef ten volle dat volksgezondheid tot nader order een federale materie is, maar sport in 
alle aspecten is wel degelijk een Vlaamse bevoegdheid en bijgevolg wijs ik de minister 
graag op zijn verantwoordelijkheid.

1. Het was de bedoeling van de lancering van het sportcardiaal actieplan (SCA) in 
december 2016 om het aantal sportgerelateerde hartstilstanden tegen 2020 zoveel 
mogelijk terug te dringen. 

Is dat streefdoel gerealiseerd? Graag cijfers.

2. Overweegt de minister nog initiatieven te nemen die ervoor kunnen en zullen zorgen 
dat er in de Vlaamse sportinfrastructuur zoveel mogelijk aed’s aanwezig zullen zijn? 
Zo ja, op welke wijze? Zo niet, waarom niet?
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1. Het Sportcardiaal Actieplan (SCA) is een initiatief van de vereniging van Sport- en 
Keuringsartsen (SKA), een autonome deelvereniging van Gezond Sporten Vlaanderen, 
de vroegere Vlaamse Vereniging voor Sportgeneeskunde, die ik erken en subsidieer als 
organisatie voor beleidsondersteuning en praktijkontwikkeling op het gebied van gezond 
sporten. De vereniging lichtte mij in over de stand van zaken van dit plan:

“Het streefdoel is nog niet gerealiseerd. Dat zal pas het geval zijn als er geen enkele 
sporter meer sterft door een hartstilstand. Het kan toeval zijn, maar sinds 2020 zijn er 
haast geen gevallen van sportgerelateerde hartstilstand meer in Vlaanderen. Het 
probleem lijkt dus afgenomen te zijn, want in het vorige decennium haalden toch 
jaarlijks 3 à 4 gevallen van plotse dood bij sporters de media. Uit cijfers van de 
Vereniging voor Sport- en Keuringsartsen blijkt dat enkele tientallen sporters per jaar 
plotseling een hartstilstand krijgen.
Maar we moeten met twee woorden spreken, want we weten niet zeker wat de juiste 
incidentie van het fenomeen is. Eén van de problemen is namelijk dat er in ons land 
geen officiële of systematische registratie van sportgerelateerde hartstilstanden 
bestaat. Dat is net één van de actiepunten in het Sportcardiaal Actieplan (SCA), dat in 
2016 werd gelanceerd door de Sport en Keuringsartsen.
Het actieplan vraagt geen Vlaams maar een federaal meldpunt voor sportgerelateerde 
hartstilstand. Het is duidelijk dat dit inderdaad minstens op federaal niveau en zelfs op 
Europees niveau zou moeten worden gemonitord. Hoewel elk geval van 
sportgerelateerde hartstilstand dramatisch is, gaat het hoe dan ook om zo’n geringe 
absolute aantallen dat er weinig te concluderen valt uit pakweg de evolutie van de cijfers 
over Vlaamse sporters alleen.
In elk geval: het Sportcardiaal Actieplan loopt nog steeds. Het was de bedoeling dat na 
5 jaar te evalueren. Dat zal dus in de loop van dit jaar gebeuren.”

Het Agentschap Zorg & Gezondheid heeft op haar website een overzicht van alle 
sterfgevallen waarbij hart- en vaatziekten als onderliggende doodsoorzaak werden 
geselecteerd. Helaas zijn er geen cijfers beschikbaar specifiek voor hartfalen tijdens het 
sporten, zoals ook gemeld door de vereniging van Sport- en Keuringsartsen.

In het verleden is er ook al sterk ingezet op preventie. De vereniging van Sport- en 
Keuringsartsen vat het als volgt samen:

“Voor de goede orde: het Sportcardiaal Actieplan omvat veel meer dan een pleidooi voor 
meer hartstarters of reanimatie-opleidingen. Het SCA zet ook in op beter sportmedisch 
onderzoek en op wetenschappelijk post mortem-onderzoek na hartstilstand bij sporters. 
Eerst over dat betere sportmedisch onderzoek. Steeds meer sporters en sportfederaties 
gebruiken sportkeuring.be en het daaraan gelinkte VASO-platform voor sportmedisch 
onderzoek, dat 10 jaar geleden in opdracht van toenmalig minister van sport Philippe 
Muyters door de Sport- en Keuringsartsen werd ontwikkeld op basis van 
wetenschappelijke evidentie. Dat platform slaat op de hele sportmedische geschiktheid 
van een sporter en gaat dus niet over het hart alleen, maar bij sporters vanaf 14 jaar 
wordt ook een hartfilmpje (rust-ecg) afgenomen. Daarmee kunnen veel verborgen 
hartafwijkingen aan het licht worden gebracht.”

https://www.zorg-en-gezondheid.be/sterfte-door-overige-hart-en-vaatziekten-2016


2. Automatische externe defibrillatoren (AED) die op publieke plaatsen staan of in een 
voertuig aanwezig zijn, dient men verplicht te registreren. De FOD Volksgezondheid 
neemt de AED op in een databank en men krijgt een registratienummer. 

Ik vroeg via mijn federale collega een lijst op van de (gekende) geregistreerde AED’s in 
sportinfrastructuren. Ik ontving een uittreksel met enkel de sportcomplexen op basis 
van de taalrol (NL/FR) en het zoekwoord ‘sport’. Zo zouden er slechts 192 toestellen 
geregistreerd zijn in Belgische sportinfrastructuur met als verdeling 66 in Vlaanderen 
en 126 in Wallonië. Ik wil deze cijfers echter nuanceren omdat het werkelijk aantal een 
heel stuk hoger moet liggen. Een aantal voorbeelden staven deze analyse: 

- op de website van Voetbal Vlaanderen staat vermeld dat 204 voetbalclubs reeds 
in het bezit zijn van een AED toestel;

- meer dan 80% van de bestaande overdekte zwembaden in Vlaanderen 
beschikken over een eigen AED toestel. Dit zou dan minstens 140 AED toestellen 
in zwembaden vertegenwoordigen.

Gezien de verplichting van registratie een federale bevoegdheid is, laat ik verdere 
initiatieven over aan de bevoegde federale instanties.


